

<p>Автор(ы) и название статьи Author(s) and title of the article</p>	<p>Аннотация</p>	<p>Abstract</p>	<p>Ключевые слова</p>	<p>Key words</p>
<p><b>Калинкин В.М.</b> ОПЫТ ЛИНГВОИСТОРИОГРАФИЧЕСКОГО ОСМЫСЛЕНИЯ СЛОВАРНЫХ ПРЕДПРИЯТИЙ В ОБЛАСТИ МЕДИЦИНЫ В ТРУДАХ Н.Е. КАСЬЯНЕНКО</p> <p><b>Kalinkin, V.M.</b> EXPERIENCE OF LINGUO- HISTORIOGRAPHIC TREATMENT OF MEDICAL TERMINOGRAPHY IN WORKS BY N.E. KASYANENKO</p>	<p><i>Представлены опыты лингвоисториографического осмысления путей развития медицинской термино- и лексикографии в России, преимущественно в XVIII веке в публикациях Н.Е. Касьяненко. Уделено внимание анализам приёмов описания медицинской лексики на ранних этапах становления терминографии в наиболее презентабельных трудах указанного периода. Определена их роль как в развитии принципов и правил представления специальной лексики в словарях общего типа, так и в комплексных лексикографических описаниях медицинской терминологии как специфической терминосистемы в русской науке.</i></p>	<p><i>Experience of linguo-historiographic comprehension of the development of medical terminology and lexicography in Russia, mainly in the 18th century, are presented in the publications by N.E. Kasyanenko. The attention is paid to the analysis in the most representative works of this period of the methods describing medical vocabulary at early stages of the terminography formation. Their role is determined both in the development of the principles and rules for the representation of special vocabulary in dictionaries of a</i></p>	<p><i>история развития, лексикография, медицинская терминология, терминография.</i></p>	<p><i>history of development, lexicography, medical terminology, terminography.</i></p>

		<i>general type, and in complex lexicographic descriptions of medical terminology as a specific terminological system in Russian science.</i>		
<p><b>Домащенко А.В.</b> УРОКИ ВЯЧЕСЛАВА ИВАНОВА</p> <p><b>Domashchenko, A.V.</b> LESSONS BY VYACHESLAV IVANOV</p>	<p><i>В статье речь идет о некоторых эстетических и литературно-критических работах Вячеслава Иванова. Рассмотрено понимание Ивановым символизма, его истоков и сущности. Особое внимание уделено Ренессансу.</i></p>	<p><i>The article deals with some aesthetic works and works on literary criticism by Vyacheslav Ivanov. Ivanov's understanding of symbolism is considered, as well as its sources and essence. A special attention is paid to the Renaissance.</i></p>	<p><i>символизм, соборность, Ренессанс.</i></p>	<p><i>symbolism, conciliarism (sobornost), the Renaissance.</i></p>
<p><b>Дубровская Т.В.</b> МИР РУССКОЙ ЛИТЕРАТУРЫ В ДЕТСКОМ ЖУРНАЛЕ «ПИОНЕР» 1970-80-х ГОДОВ</p> <p><b>Dubrovskaya, T.V.</b> THE WORLD OF RUSSIAN LITERATURE IN THE CHILDREN'S 'PIONEER' MAGAZINE (1970-80s)</p>	<p><i>Автор статьи анализирует материалы детского журнала «Пионер» (1970-80-х гг.) с целью выявить, как мир русской литературы представлен на страницах журнала и какова роль данных репрезентаций. Сделаны выводы, что в контексте журнала происходила</i></p>	<p><i>The author analyses data drawn from the children's 'Pioneer' magazine (1970-80s) with the aim to expose the way the world of Russian literature is represented in the magazine and the role of these</i></p>	<p><i>журнал «Пионер», русская литература, медиатизация, советский.</i></p>	<p><i>magazine 'Pioneer', Russian literature, mediatization, Soviet.</i></p>

	<p><i>медиатизация русской литературы, что позволяло выйти за рамки школьного чтения и сложить многомерную картину русской литературы. Контекстуализация литературы устанавливала связь с современностью, а субъективизация и диалогизация создавали единое ценностное пространство, охватывающее классиков, современных авторов и читателей.</i></p>	<p><i>representations. The conclusion is made that the magazine mediatized Russian literature, which expanded the school reading and contributed to a multi-faceted picture of Russian literature. Contextualisation of classic literature established its link with the present times, while subjectivisation and dialogicity constructed a joint axiological space that embraced classic and modern authors as well as readers</i></p>		
<p><b>Дмитриева Ю.Л.</b> ПРОСТРАНСТВЕННЫЕ МОДЕЛИ МИРА В СОВРЕМЕННОЙ ЛИНГВИСТИКЕ</p> <p><b>Dmitrieva, J.L.</b> SPATIAL MODELS OF THE WORLD IN MODERN LINGUISTICS</p>	<p><i>В статье рассматриваются виды пространства, выделяемые в современной лингвистике. Автор описывает функционирующие пространственные модели, анализирует параметры их построения. В работе отмечается, что при формировании</i></p>	<p><i>The article discusses the types of space singled out in modern linguistics. The author gives a description of functioning spatial models, highlights the parameters of their construction. It is pointed out that in</i></p>	<p><i>модель мира, пространство, категория «свой – чужой», зона, параметр.</i></p>	<p><i>world model, space, category «one's own» and «someone else's», zone, parameter.</i></p>

	<p><i>пространственных моделей учитываются, во-первых, позиция человека (говорящего), во-вторых, дифференциация пространственных объектов на «свое» и «чужое». Кроме того, в основе пространственной модели лежит оппозиция «внутренний – внешний». Автор считает целесообразным при описании пространственной модели мира учитывать горизонтальное и вертикальное измерения пространства.</i></p>	<p><i>the course of the analysis of spatial models the position of the speaker as well as the differentiation of spatial objects into «one's own» and «someone else's» are taken into account. In addition, the spatial model is based on the opposition «internal – external». The author considers it expedient to take into consideration the horizontal and vertical dimensions of space when describing the spatial model of the world.</i></p>		
<p><b>Лешкова Н.В.</b> ПРЕЦЕДЕНТНОСТЬ ПРАВОСЛАВНОГО ДИСКУРСА</p> <p><b>Leshkova, N.V.</b> PRECEDENCE OF ORTHODOX DISCOURSE</p>	<p><i>В статье поднимается проблема прецедентности текстов православного дискурса. В рамках православного дискурса можно выделить социумно-прецедентные и универсально-прецедентные феномены, в другой классификации различают микрогрупповые, макрогрупповые,</i></p>	<p><i>The article addresses the problem of the precedent texts in the Orthodox discourse. Within the framework of the Orthodox discourse, it is possible to distinguish socio-precedent and universal precedent phenomena. Another</i></p>	<p><i>дискурс, феномен, текст, классификации, православный дискурс.</i></p>	<p><i>discourse, phenomenon, text, classifications, Orthodox discourse.</i></p>

	<i>национальные, цивилизационные и общечеловеческие прецедентные тексты.</i>	<i>approach makes it possible to single out microgroup, macrogroup, national, civilizational and universal precedent texts.</i>		
<p><b>Отина А.Е.</b>  <b>КОНЦЕПТУАЛИЗАЦИЯ МИРА В ЯЗЫКЕ И СИНТЕТИЧЕСКАЯ НАУКА ЛИНГВОКУЛЬТУРОЛОГИЯ</b></p> <p><b>Otina, A.E.</b>  <b>CONCEPTUALIZATION OF THE WORLD IN LANGUAGE AND LINGUOCULTUROLOGY AS SYNTHETIC SCIENCE</b></p>	<p><i>В статье производится анализ взаимосвязи процесса концептуализации мира в языке и появления лингвистической отрасли лингвокультурологии. Последняя понимается как научная дисциплина синтетического характера.</i></p>	<p><i>The article addresses the correlation between the process of conceptualization of the world in language and the emergency of the linguistic branch of linguoculturology. The latter is understood as a scientific discipline of a synthetic nature.</i></p>	<p><i>языковая картина мира, концептосфера, концептуальные ядра.</i></p>	<p><i>language picture of the world, concept sphere, conceptual cores.</i></p>
<p><b>Першина Кл.В.</b>  <b>СОБСТВЕННЫЕ ИМЕНА В ПАРЕМИЯХ СБОРНИКА В. И. ДАЛЯ «ПОСЛОВИЦЫ РУССКОГО НАРОДА»</b></p> <p><b>Pershina, Kl.V.</b>  <b>PROPER NAMES IN PAREMIAS IN THE COLLECTION «PROVERBS OF THE RUSSIAN PEOPLE» BY V. I. DAL</b></p>	<p><i>Статья посвящена собственным именам, выделяемым в паремиях сборника «Пословицы русского народа» В. И. Даля. Определяются референтные области, к которым относятся онимы, устанавливаются особенности их содержательной структуры и</i></p>	<p><i>The article analyzes the proper names that are part of the paremias in the collection «Proverbs of the Russian people» by V. I. Dal. The referential space of onyms has been determined. The features of their content structure, as</i></p>	<p><i>собственное имя, паремия, В. И. Даль.</i></p>	<p><i>proper name, paremia, V. I. Dal.</i></p>

	<i>функционально-семантическое предназначение в составе паремий.</i>	<i>well as their functional and semantic peculiarities as part of paremias have been established.</i>		
<p><b>Фатьянова И.В.</b>  АМЕРИКАНСКИЙ ПОЛИТИЧЕСКИЙ ДИСКУРС XX-XXI СТОЛЕТИЯ: КОММУНИКАТИВНЫЕ СТРАТЕГИИ МАНИПУЛИРОВАНИЯ И ДАВЛЕНИЯ В ПРЕЗИДЕНТСКИХ ВЫСТУПЛЕНИЯХ</p> <p><b>Fatyanova, I. V.</b>  AMERICAN POLITICAL DISCOURSE OF THE XX-XXI CENTURIES: COMMUNICATIVE STRATEGIES OF MANIPULATION AND PRESSURE IN PRESIDENTIAL SPEECHES</p>	<p><i>Статья посвящена анализу языковых средств реализации ведущих коммуникативных стратегий и тактик манипулирования и давления в американском политическом дискурсе XX-XXI ст. на материале публичных выступлений президентов США. На основе теории речевого воздействия, тесно связанной с прагматическим эффектом языковых явлений, установлены лексические, синтаксические и стилистические способы, типичные для реализации ведущих стратегий и тактик в американском политическом дискурсе XX-XXI ст.</i></p>	<p><i>The article deals with the analysis of linguistic means of implementing the communicative strategies and tactics of manipulation and pressure in the American political discourse of the XX-XXI centuries. The analysis is based on public speeches by the US presidents. In line with the theory of speech impact, closely related to the pragmatic effect of linguistic phenomena, the lexical, syntactic and stylistic means are singled out, that are typical of the implementation of the principal strategies and tactics in the</i></p>	<p><i>политический дискурс, национальный дискурс, политический язык, политическая коммуникация, теория речевого воздействия, коммуникативная стратегия, коммуникативная тактика, президентская риторика.</i></p>	<p><i>political discourse, national discourse, political language, political communication, theory of speech impact, communicative strategy, communicative tactic, presidential rhetoric.</i></p>

		<i>American political discourse of the XX-XXI centuries.</i>		
<p><b>Ярошенко Н.А.</b> СТРУКТУРНО-СЕМАНТИЧЕСКАЯ КЛАССИФИКАЦИЯ ГОДОНИМОВ ГОРОДА НОВОАЗОВСКА</p> <p><b>Yaroshenko, N.A.</b> STRUCTURAL AND SEMANTIC CLASSIFICATION OF GODONYMS OF NOVOAZOVSK</p>	<p><i>В статье представлена структурно-семантическая классификация топонимов города Новоазовска ДНР. Годонимы систематизированы по термину-классификатору. Выявлены основные структурные типы и словообразовательные модели наименований линейных адресных объектов г. Новоазовска. Установлены культурные коды, которые объективированы в годонимах г. Новоазовска, определена специфика их реализации.</i></p>	<p><i>The article puts up the structural and semantic classification of Novoazovsk godonyms. The godonyms have been systematized according to the term-classifier. The main structural types and word-formation models of the names of the address linear objects in Novoazovsk have been established. The cultural codes in the godonyms of Novoazovsk as well as the implementation specifics of this codes have been put up.</i></p>	<p><i>топоним, урбаноним, годоним, улица, переулок, код культуры, Большой Донбасс.</i></p>	<p><i>toponym, urbanonym, godonym, street, side street, cultural code, Great Donbass.</i></p>
<p><b>Ладнова Е.В.</b> ГОДОНИМИКОН Г. ДЕБАЛЬЦЕВО: ЛИНГВОКУЛЬТУРОЛОГИЧЕСКИЙ АСПЕКТ</p> <p><b>Ladnova, E.V.</b></p>	<p><i>Статья посвящена лингвокультурологическим параметрам топонимикона города Дебальцево. Определена специфика топонимов как особого</i></p>	<p><i>The article deals with linguistic and cultural parameters of the godonymicon of Debaltsevo. The specificity of</i></p>	<p><i>годоним, урбаноним, культурный код, Донбасс.</i></p>	<p><i>godonym, urbanonym, cultural code, Donbass.</i></p>

<p>GODONYMS OF DEBALTSEVO: LINGUISTIC AND CULTURAL ASPECTS</p>	<p><i>разряда имён собственных. Выделены основные коды культуры, с которыми взаимодействуют топонимы данного населённого пункта. Определены экстралингвальные факторы, повлиявшие на формирование системы топонимов г. Дебальцево.</i></p>	<p><i>godonyms as a special category of proper names has been determined. The main codes of culture with which the godonyms of this locality are associated have been highlighted. The extralingual factors that influenced the formation of the system of godonyms in Debaltsevo have been determined.</i></p>		
<p><b>Молодцов А.Б.</b> ПОЭТИКА СКАЗКИ В РОМАНЕ Б. ПАСТЕРНАКА «ДОКТОР ЖИВАГО»</p> <p><b>Molodtsov, A.B.</b> POETICS OF A FAIRY TALE IN THE NOVEL “DOCTOR ZHIVAGO” BY B. PASTERNAK</p>	<p><i>В статье рассмотрена поэтика сказки в романе Б. Пастернака «Доктор Живаго» на примере рассказа Тани Безочередевой. Сопоставление текста романа с отличительными чертами сказки указывает на присутствие традиционных сказочных мотивов, персонажей и характеров, свойственные сказке пространственно-временные отношения, а также характерные для сказки стилистику,</i></p>	<p><i>The article addresses the poetics of a fairy tale in the novel “Doctor Zhivago” by B. Pasternak. The focus is made on the story by Tanya Bezocheredeva. Comparison of the text of the novel with distinctive features of a fairy tale points out to the traditional fairy tale motifs, characters and personages, spatial-temporal relations</i></p>	<p><i>жанр, фольклор, сказка, мотив, роман.</i></p>	<p><i>genre, folklore, fairy tale, motif, novel.</i></p>



	<i>образность и устное повествование.</i>	<i>typical of a fairy tale, as well as stylistics, imagery and oral narration characteristic of this genre.</i>		
<p><b>Гаранина Ж.Г., Лашина А.И.</b> ОСОБЕННОСТИ ПРОФЕССИОНАЛЬНОЙ НАПРАВЛЕННОСТИ СПЕЦИАЛИСТОВ РАЗЛИЧНОГО ПРОФИЛЯ</p> <p><b>Garanina, Zh.G., Lashina, A.I.</b> PECULIARITIES OF PROFESSIONAL ORIENTATION OF SPECIALISTS IN DIFFERENT FIELDS</p>	<p><i>В статье анализируется проблема профессиональной направленности специалистов. Представлены результаты эмпирического исследования профессиональной направленности специалистов различного профиля. Выявлены различия между типами профессиональной направленности и установками в мотивационно-потребностной сфере у представителей различных профессиональных групп. Установлено, что особенности мотивов и потребностей специалистов обусловлены спецификой их профессиональной деятельности.</i></p>	<p><i>The article deals with the problem of specialists' professional orientation. The results of the empirical study of the professional orientation of specialists in various fields are presented. Differences between the types of professional orientation and attitudes in the motivation-required sphere among representatives of various professional groups are revealed. It has been established that the peculiarities of the specialists' motives and objectives are accounted for by</i></p>	<p><i>профессиональная направленность, установки в потребностно-мотивационной сфере, специалисты.</i></p>	<p><i>professional orientation, attitudes in the need-motivational sphere, specialists.</i></p>

		<i>their professional activities specifics.</i>		
<p><b>Новикова Е.В.</b> ПРОФИЛАКТИКА И УПРАВЛЕНИЕ МЕЖЛИЧНОСТНЫМИ КОНФЛИКТАМИ</p> <p><b>Novikova, E.V.</b> INTERPERSONAL CONFLICTS PREVENTION AND MANAGEMENT</p>	<p><i>В статье рассмотрена психологическая природа конфликта, его ключевые структурные элементы. Проанализированы основные модели поведения личности в конфликтном взаимодействии. Описаны техники и приемы профилактики межличностных конфликтов. Представлен пятишаговый алгоритм решения конфликтных ситуаций.</i></p>	<p><i>The psychological nature of the conflict, its key structural elements are discussed in the article. The main models of the individual's behaviour in conflict interaction are analyzed. Techniques for preventing interpersonal conflicts are described. A five step algorithm for solving conflict situations is presented.</i></p>	<p><i>конфликт, межличностный конфликт, конфликтогены, стороны конфликта, предмет конфликта, образ конфликтной ситуации, мотивы конфликта, позиции конфликтующих сторон.</i></p>	<p><i>conflict, interpersonal conflict, conflictogens, conflict participants, subject of conflict, image of conflict situation, motives of conflict, positions of conflicting parties.</i></p>
<p><b>Руденко С.В.</b> СТРУКТУРА СОЦИАЛЬНОЙ ИДЕНТИЧНОСТИ СТУДЕНТОВ</p> <p><b>Rudenko, S.V.</b> STRUCTURE OF STUDENTS' SOCIAL IDENTITY</p>	<p><i>Данная статья посвящена изучению структуры социальной идентичности студентов. Раскрыта сущность феномена идентичности в современной психологии, рассмотрены подходы к изучению социальной идентичности и ее структуры. Представлены результаты эмпирического исследования структуры</i></p>	<p><i>This article deals with the study of the structure of students' social identity. The essence of the phenomenon of identity in modern psychology is revealed. Approaches to the study of social identity and its structure are considered. The</i></p>	<p><i>идентичность, социальная идентичность, структура социальной идентичности.</i></p>	<p><i>identity, social identity, structure of social identity.</i></p>

	<i>социальной идентичности студентов.</i>	<i>results of the empirical study of the structure of students' social identity are presented.</i>		
--	---	--	--	--